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Vážení čtenáři!
Jsme právě v období mezi po-

dáním přihlášek na střední školy 
a přijímacími zkouškami. Dobrou 
zprávou pro rodiče i žáky je, že 
v Kraji Vysočina byly kapacity v po-
ptávaných oborech vždy dostatečné 
a stejné je to i v letošním roce. Proto 
si můžeme s jistou úlevou říct, že na 
Vysočině je situace s přijímačkami 
příznivější než v některých jiných 
krajích. Žáci a jejich rodiče však 
jistě velmi důkladně zvažovali, jaké 
obory a s jakou prioritou zvolí, aby 
v dospělosti neměli problém s pro-
fesním uplatněním.

Vedení kraje společně s ředitel-
kami a řediteli zřizovaných střed-
ních škol připravuje řadu rozvojo-
vých záměrů, které mají jediný cíl, 
posunout regionální vzdělávání na 
vyšší úroveň. Společně se snažíme 
utvářet živé školy, které nabídnou 
pestré možnosti pro vlastní rozvoj 
žáků a seberealizaci také v rámci 
mimoškolních aktivit. Dobrými 
příklady jsou již schválené záměry 
komplexních revitalizací budov 
Střední školy stavební Jihlava nebo 
Gymnázia Otokara Březiny a Střed-
ní odborné školy v Telči.

Pozornost chceme věnovat 
i zdravému životnímu stylu školáků, 
proto připravujeme plán investic do 
sportovní infrastruktury při našich 
školách. Chystáme moderní sporto-
viště, která budou žáky motivovat 
k větší pohybové aktivitě nejen 
v rámci hodin tělesné výchovy, ale 
i v jejich volném čase, při zapojení 
ve sportovních oddílech.

Ať už si žáci vybrali jakýkoliv 
obor a školu, mohou si být jistí, že 
naší hlavní snahou je vytvářet v na-
šich školách takové prostředí, kde 
se budou cítit dobře – přátelské, 
bezpečné, inspirativní, motivující.

Přeji všem žákům především 
úspěch a také chladnou hlavu při 
zkouškách, které budou dost možná 
jejich první větší výzvou na cestě 
k dobrému profesnímu uplatnění!

Pavel Franěk  
(ANO 2011)
náměstek hejtmana  
Kraje Vysočina pro oblast školství, 
mládeže a sportu

EDITORIALHejtman Kukla jednal se zemědělci:  
Řešili dotace i budoucnost farmářů

V Novém Městě na Moravě se koncem února setkal 
hejtman Kraje Vysočina Martin Kukla (ANO 2011) 
a radní pro oblast zemědělství Pavel Řehoř (ANO 2011) 
se zástupci Agrární komory, Asociace soukromého 
zemědělství, Zemědělského svazu a také se zemědělskými 
školami zřizovanými Krajem Vysočina. Diskutovali 
o problémech, ale i o výzvách a příležitostech, které 
regionální zemědělci v současné době řeší. 

VYSOČINA  
on-line

www.facebook.com/
vysocinakraj

Každoroční velkou akcí s tradicí je Den Zemědělce, který se koná v září v obci Kámen u Pelhřimova. Nejen zemědělci se tu každý rok seznamují s novou 
technikou, vyměňují si zkušenosti a u toho nechybí samozřejmě ani zábava. FOTO: PROFI PRESS

Vysočina patří k regionům s bo-
hatou zemědělskou tradicí, kterou 
kraj aktivně podporuje řadou 
dotačních programů. „Pro letošek 
jsme vyčlenili na program Země-
dělské akce 1,2 milionu korun, což 
představuje meziroční navýšení 

o dvacet procent,“ sdělil radní pro 
oblast zemědělství Pavel Řehoř 
(ANO 2011). Také další programy 
nabízejí podporu venkovu a ze-
mědělství. Konkrétně se jedná 
o program Venkovské služby, kde 
je devět milionů korun, a Obnovu 

venkova Vysočiny 2025 se sto 
miliony korun. V rámci vzděláva-
cích aktivit kraj organizuje exkurze 
pro žáky základních škol, soutěže 
zaměřené na zemědělství a lesnic-
tví a podporuje regionální farmá-
ře účastí na veletrzích. Jedním 
z pilotních projektů je Tržiště Kraje 
Vysočina, které umožní školním 
jídelnám nakupovat čerstvé pro-
dukty přímo od farmářů prostřed-
nictvím speciální aplikace. 

Zemědělci navrhují změnu  
státního dotačního sytému

Spravedlivější systém země-
dělských dotací chtějí nastavit 

zemědělci z regionu, aby více odrá-
žel skutečnou produkci a zaměst-
nanost. „Požadují, aby se dotace 
vyplácely podle toho, kolik farmáři 
odvádějí státu na daních a pojiš-
tění. Navrhují, aby dotace závisely 
na tom, kolik zemědělci zaplatí na 
sociálním pojištění za své zaměst-
nance. Tím by se podpořila legální 
zaměstnanost a omezilo obcházení 
zákonů,“ shrnuje závěry z jednání 
se zemědělci hejtman Martin  
Kukla (ANO 2011) a dodává, že 
právě tyto požadavky chce přenést 
na půdu poslanecké sněmovny. 

Vysočina je největším  
producentem mléka a brambor

Vysočina si drží pověst mléčné 
velmoci Česka. Místní farmáři 
dodávají pětinu celkové produkce 
mléka v zemi. Kraj je také silným 
hráčem v chovu skotu. Hovězí 
maso z Vysočiny tak míří na talíře 
po celé zemi, ročně ho zdejší ze-
mědělci vyprodukují patnáct tisíc 
tun. Vedle hovězího patří Vysočina 
i mezi největší producenty vep-
řového masa. V roce 2023 místní 
chovatelé dodali na trh třicet 
tisíc tun vepřového. Vysočina je 
také bramborářský kraj. V roce 
2023 pokrývala bramborová pole 
téměř devět tisíc hektarů, což bylo 
nejvíce v celé republice. Díky vyšší 
nadmořské výšce a chladnějšímu 
klimatu tu mají brambory ideální 
podmínky – jsou méně náchylné 
k chorobám a dosahují vysoké 
kvality. 

EVA FRUHWIRTOVÁ

Vysočina si opět upevnila své 
místo mezi nejoblíbenějšími tu-
ristickými destinacemi Česka. Ve 
13. ročníku prestižní ankety Kraj 
mého srdce 2024 zazářila v sedmi 
z osmi kategorií a potvrdila, že je 
krajem, kde se žije i cestuje s ra-
dostí. Slavnostní předání ocenění 
proběhlo v pátek 14. března na 
mezinárodním veletrhu cestov-
ního ruchu a regionální turistiky 
Holiday World & Region World 
v Praze. Diplomy převzal radní 
Kraje Vysočina pro oblast kultu-
ry, památkové péče, cestovního 
ruchu a mezinárodních vztahů 
Miloš Hrůza (ANO 2011).„Získali 
jsme tři zlaté, dvě stříbrné a dvě 
bronzové medaile a v celkovém 
součtu jsme skončili druzí hned za 
Jihomoravským krajem. Nejlépe 
jsme si vedli v kategoriích KAM 

spolupráci s veletržní správou ABF 
pod záštitou Asociace krajů České 
republiky.
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na zimní dovolenou, KAM na 
koně a koňské stezky a KAM za 
zážitkem a adrenalinem,“ komen-
toval úspěch radní Miloš Hrůza.

Vybírala veřejnost
Od ledna do konce února 2025 

mohli lidé vybírat své oblíbené 
destinace v celkem osmi kategori-
ích. Své hlasy odevzdalo 2 725 lidí, 
kteří mezi kraje rozdělili úctyhod-
ných 130 800 bodů.

„Tento výsledek nás nesmírně 
těší. Je důkazem, že Vysočina není 
jen region krásné přírody a histo-
rických památek, ale i místo, kde 
lze zažít nevšední dobrodružství – 
ať už na koňském hřbetu, nebo při 
adrenalinových aktivitách. Je to 
pro nás zároveň výzva dál rozvíjet 
a nabízet návštěvníkům stále nové 
zážitky,“ sdělil při převzetí ocenění 

ředitel Vysočina Tourism Zdeněk 
Navrátil.

Anketu pořádá nezisková 
organizace KAM po Česku ve 

Diplomy převzal radní Kraje Vysočina Miloš Hrůza (druhý zprava) se svým týmem na mezinárodním 
veletrhu cestovního ruchu v Praze. FOTO: ARCHIV KRAJE VYSOČINA

OKRES JIHLAVA
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Květnová setkání podpoří  
duševní zdraví dětí i rodin

Lékaři jihlavské nemocnice  
se mohou těšit na nové byty

Náborové příspěvky, dobré pracov-
ní podmínky nebo moderní vyba-
vení nejsou jedinými nástroji, kte-
rými chce Kraj Vysočina přilákat 
lékařské kapacity do regionu. Nově 
startuje pilotní projekt s nabídkou 
moderního bydlení pro zdravotní-
ky. První dva byty s garáží za bez-
mála dvanáct milionů korun bez 
daně koupí kraj v lokalitě Horní 
Kosov v Jihlavě. „Plníme předvo-
lební slib a chceme řešit problémy 
s nedostatkem lékařů. Hledáme 
cesty, jak zvednout zájem zdravot-
nického personálu o práci v na-
šich krajských nemocnicích. Byty 
budou vedle náborových příspěvků 
dalším výrazným benefitem,“ 
prozradil hejtman Kraje Vysočina 

Martin Kukla (ANO 2011). Pokud 
se nabídka v pilotním projektu 
v Jihlavě osvědčí, mohou se na 
nové byty těšit i lékaři v dalších ne-
mocnicích. V Novém Městě na Mo-
ravě je možnost využít byty, které 
plánuje stavět město, a například 
v Havlíčkově Brodě či Pelhřimově 
mohou nemocnice využít bytový 
fond měst. 

„Dále poskytujeme stipendia 
medikům, studentům třetích a vyš-
ších ročníků lékařských fakult. Za 
loňský rok jsme schválili 32 nových 
žádostí s částkou 2 560 000 ko-
run,“ uzavřel téma radní Kraje 
Vysočina pro oblast zdravotnictví 
Jiří Běhounek (SOCDEM).

JANA KODYSOVÁ

Zkušení lékaři, moderní nemocnice a nejlepší start do nové profese. Budoucí lékaři jihlavské nemoc-
nice se mohou těšit na další výrazný benefit. FOTO: LIBOR BLAŽEK

V třebíčské nemocnici vyroste supermoderní pavilon

Modernizace budov i lepší kontrola spotřeby vody 

Gymnázia jsou stále populární,  
lycea lákají více uchazečů

V areálu Nemocnice Třebíč vy-
roste nový supermoderní pavi-
lon pro paliativní péči, léčebnu 
dlouhodobě nemocných (LDN) 
a dlouhodobou intenzivní ošet-
řovatelskou péči (DIOP). Vedení 
Kraje Vysočina schválilo stavební 
záměr a nyní je na řadě výběr pro-
jektanta. Stavba by mohla začít na 
přelomu let 2026 a 2027. Hejt-
man Kraje Vysočina Martin Kukla 
(ANO 2011) potvrdil, že kraj po-
kryje celkové náklady z vlastních 
zdrojů. Odhadovaná suma bude 
přes šest set milionů korun. Sou-
částí projektu je také rekonstrukce 
havarijního podzemního kolekto-
ru a vznik 112 parkovacích míst. 
Novostavbu propojí nadzemní 
chodba, která usnadní pohyb 

pacientů i personálu mezi budova-
mi nemocnice. Nová pětipodlažní 
budova vyroste na místě dosluhu-
jícího pavilonu S.

Jak bude nový pavilon  
vypadat?

V prvním patře vznikne odděle-
ní DIOP s deseti lůžky a prostorná 
vstupní hala s kavárnou. Druhé až 
čtvrté patro bude sloužit léčebně 
dlouhodobě nemocných, každé 
podlaží nabídne třicet pět lůžek. 
V nejvyšším patře se počítá s od-
dělením paliativní péče pro deset 
pacientů. „Z pátého podlaží je plá-
nován přístup na zelenou střechu 
– tzv. střešní zahradu. Prostorné 
atrium bude napojené na kavárnu 
a vstupní halu, kde počítáme se 

Je to palčivé téma dnešní doby, ale 
moc se o něm nemluví. Kraj Vyso-
čina chce toto změnit, proto věnuje 
speciální pozornost duševnímu 
zdraví dětí a mladistvých. V květnu 
uspořádá sérii odborných i nefor-
málních setkání na téma psychic-
kých potíží u dětí a dospívajících.

KAM MŮŽETE V KVĚTNU ZAJÍT?

Kavárna pro duši Žďár nad Sázavou: 6. května, 16.00–18.00, Kino Vysočina
Neformální diskuzní setkání s odborníky, které poskytne rodičům prostor pro otevřenou a praktickou debatu o duševním zdraví dětí.

Odborná Rodinná konference | Když je život k neunesení aneb sebevraždy dětí a mladistvých: 15. května, 9.00–14.00,  
Kraj Vysočina
Konference pro odborníky i veřejnost, která otevře diskuzi o tomto citlivém, avšak naléhavém tématu.
 
Kavárna pro duši Pelhřimov: 19. května, 16.00 – 18.00, Kulturní dům Máj (malý sál)
Neformální diskuzní setkání s odborníky, které poskytne rodičům prostor pro otevřenou a praktickou debatu o duševním zdraví dětí.
 
Rodinář Kraje Vysočina | Psychický vývoj dětí v dospívání, jejich osamostatnění a odloučení: 22. května, 17.00–18.30 (online)
Online seminář určený rodičům, zaměřený na výzvy puberty, dospívání, budování identity a proces postupného oddělování od rodičů.

Letos žáci na Vysočině podali 
téměř devatenáct tisíc přihlášek 
na střední školy. Největší zájem 
byl tradičně o gymnázia, dále pak 
o lycea a technické obory. Uchazeči 
o čtyřleté obory skládají zkoušky 
11. a 14. dubna, žáci mířící na více-
letá gymnázia 15. a 16. dubna. 

O čtyřletá gymnázia se uchází 
přes 1 700 žáků, na osmiletá gym-
názia přišlo přes 1 200 přihlášek. 
„Zvýšil se také zájem o lycea, kde 
počet přihlášek dosáhl 1 256. Vloni 
to bylo o 239 přihlášených méně,“ 
informoval náměstek hejtmana 
Kraje Vysočina Pavel Franěk (ANO 
2011). Kapacita středních škol na 
Vysočině je dostatečná. Bez ohledu 
na zřizovatele školy nabízejí cel-
kem 9 159 míst.

Odborné školy nabízejí  
široké možnosti

Některá studijní zaměření jsou 
velmi atraktivní a počty uchazečů 
výrazně převyšují kapacitu školy. 
Odborné školy přijaly téměř sedm 
tisíc přihlášek. Největší převis 
byl u maturitních oborů, ale 

i učňovské obory přilákaly více zá-
jemců, než mohou pojmout. Mezi 
novinkami letos zaujala bezpeč-
nostně právní činnost na Bráfově 
akademii v Třebíči, kam se hlásilo 
pětkrát více uchazečů, než může 
škola přijmout. Dobře si vedl také 
nově zapsaný obor v pokusném 
ověřování Lyceum na Obchodní 
akademii a Hotelové škole Havlíč-
kův Brod – otevře první ročník 
s 25 místy, přitom v přihláškách 
se objevil 66krát. Deváťáci si pro 
své budoucí povolání vybírali obo-
ry zaměřené na služby, například 
ošetřovatelství, kosmetiku, kadeř-
nictví. Zájem mají i o předškolní 
a mimoškolní pedagogiku. 

Technické obory táhnou
O řemesla a technické obory je 

stabilní zájem. Sklář ve Světlé nad 
Sázavou, elektrikář – silnoproud 
v Třebíči nebo autolakýrník 
a elektrikář v Jihlavě – to jsou 
příklady oborů, kde počet ucha-
zečů výrazně převyšuje dostupná 
místa.

EVA FRUHWIRTOVÁ 

Typ studia Kapacita míst Počet přihlášek

Čtyřletá gymnázia 755 1 749

Osmiletá gymnázia 438 1 233

Šestiletá gymnázia 90 197

Gymnázia se sportovní 
přípravou 71 128

Lycea 537 1 256

Celkem SOŠ 3 214 6 979

Maturitní obory 665 1 107

Výuční list 2 796 5 249

Vzdělávání bez výučního listu 109 70

Nástavbové studium 555 969

Zdroj: Česká školní inspekce

zelení,“ popsal náměstek hejt-
mana pro oblast majetku Otto 
Vopěnka (ANO 2011). 

Lepší dostupnost péče 
 „Nový pavilon umožní sjedno-

tit všechna lůžka LDN pod jednu 
střechu. Tím se podaří lehce 
navýšit kapacitu na sto pět lůžek. 
Pro pacienty, kteří potřebují 
dlouhodobou intenzivní ošetřova-
telskou péči, to znamená snad-
nější dostupnost specializované 
léčby,“ shrnuje ředitelka třebíčské 
nemocnice Eva Tomášová. Po do-
končení pavilonu opustí Nemoc-
nice Třebíč detašované pracoviště 
LDN v Moravských Budějovicích. 
Objekt vrátí městu.
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Kraj Vysočina už několik let pra-
cuje na efektivnějším hospodaření 
s energií. Největší úspory přináší 
důkladné rekonstrukce budov, 
které zahrnují zateplení fasád 
a střech, výměnu oken a dveří, 
modernizaci vytápění nebo nové 
osvětlení. „Pokud chceme udržet 
budovy v dobrém stavu, musíme 
každý rok kompletně zrekonstruo-
vat 3 až 3,5 % krajských objektů,“ 
vysvětluje náměstek hejtmana 
pro regionální rozvoj Jiří Pokorný 
(ANO 2011). Stavební materiály 
a technologie mají totiž omezenou 
životnost – plastová okna vydrží 
přibližně dvacet let, polystyrenové 
zateplení střech maximálně třicet 
let a kotle obvykle slouží dvacet 
pět let. Proto je nezbytné krajské 
budovy pravidelně modernizovat 
v cyklu 25–30 let. V krajském 
majetku je zhruba osm set objektů. 
Aby kraj udržel budovy v dobré 
kondici, musí ročně opravit až 

třicet z nich. Kromě stavebních 
úprav se zaměřuje i na vzdělávání 
zaměstnanců, kteří mají na starost 
energetické hospodaření ve ško-
lách, úřadech a dalších institucích. 

Nově hlídají spotřebu vody
Novinkou letošního roku je větší 

důraz na úsporu vody. V rámci 
energetického akčního plánu kraj 
nově sleduje i spotřebu vody ve 
vybraných objektech, především ve 
školách. „Chceme zjistit, kolik vody 
se spotřebuje během prázdnin, 

kdy jsou budovy prázdné. Snadno 
tak odhalíme zbytečné úniky nebo 
nestandardní průtoky,“ vysvětlu-
je hejtman Martin Kukla (ANO 
2011). 

Začnou platit nová pravidla
V dalších letech se tempo 

modernizace ještě zrychlí. Evrop-
ská unie chystá nová pravidla pro 
energetickou účinnost veřejných 
budov, která začnou platit mezi 
lety 2028–2030. Podle nich bude 
nutné zrenovovat až 16 % budov 
s nejhoršími parametry. Vysočina 
se na tyto změny připravuje a chce 
držet krok s moderními trendy 
v úsporách energie. 

Kromě samotných rekonstruk-
cí si kraj udržuje certifikaci pro 
energetický management. Tato 
mezinárodní norma potvrzuje, že 
Vysočina pracuje s energií syste-
maticky a efektivně.

EVA FRUHWIRTOVÁ 

Držíme krok  
s moderními trendy  
v úsporách energie.

zásadní. Abychom rodičům, ale 
i organizacím, které pracují s rodi-
nami, nabídli odborné informace 
i prostor pro sdílení zkušeností, 
připravili jsme v květnu sérii akcí 
zaměřených na duševní zdraví dětí 
a mladistvých,“ vysvětlil radní pro 
sociální oblast, rodinnou a seni-
orskou politiku Jiří Horký (ANO 
2011).

V nich se odborníci i laická 
veřejnost dotknou například velmi 
citlivého tématu sebevražd u mla-
distvých nebo se zaměří na výzvy 
spojené s nastupující pubertou 
mladých lidí. Více informací a re-
gistrace na webu.

JANA KODYSOVÁ

Rodiny a organizace se často 
ocitají v situacích, kdy nemají 
dostatek informací ani podpo-
ru v tom, jak těmto problémům 
čelit. „Stabilní a fungující rodinné 
prostředí je pro duševní zdraví dětí 

První akce  
pro veřejnost  
je už 6. května 2025.

VIDEO NA WEBU
novinykrajevysocina.cz

i

i

↗www.kr-vysocina.cz/dusevnizdravideti
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Martin Kukla: Na Jihlavsku  
vyjel nový autobusový dopravce

První úpravy. Kraj zareagoval na připomínky cestujících

Jihlavská stavební škola  
se dočká modernizace

Podcasty Vysočina pečuje  
jsou inspirativní

Podpora školního stravování  
pro děti v nouzi se rozšiřuje 

Na Jihlavsku vyjel na konci března 
nový autobusový dopravce ČSAD 
Autobusy České Budějovice 
(BUSEM). Změn doznaly i lokální 
jízdní řády Veřejné dopravy Vy-
sočiny (VDV). Cestujícím se proto 
doporučuje, aby si ověřili časy 
odjezdu prostřednictvím interne-
tových vyhledávačů, například na 
portálu idos.cz.

„Nové časy odjezdů spojů je 
možné ověřit i prostřednictvím 
dispečinku Veřejné dopravy Vyso-
činy na telefonním čísle 564 602 
605. Za důležité považuji zmínit, 
že v rámci změn jízdních řádů se 
nemění ceník Veřejné dopravy 
Vysočiny, v některých případech 
může dojít ke změně čísla linky,“ 
zdůraznil hejtman Kraje Vysočina 
Martin Kukla (ANO 2011).

Ročně dochází na Jihlavsku 
k navýšení ujetých kilometrů 
asi o pětadvacet procent. Nový 
autobusový dopravce na Jihlavsku 
obsluhuje všechny stávající zastáv-
ky, včetně autobusového nádraží 
v Jihlavě. „Na Jihlavsku jezdí 
pětapadesát nových nízkopodlaž-
ních autobusů v barvách Veřejné 
dopravy Vysočiny. Jsou vybavené 
wifi i klimatizací, samozřejmostí 
jsou bezhotovostní platby,“ doplnil 
náměstek hejtmana Kraje Vysočina 

Bystřicko, Velkomeziříčsko, 
Žďárské vrchy, Polensko a Havlíč-
kobrodsko. I v těchto oblastech se 
měnily jízdní řády už na začát-
ku února. Měsíc poté už odbor 
dopravy Krajského úřadu Kraje 
Vysočina zareagoval na připo-
mínky od lidí a jízdní řády mírně 

pro oblast dopravy Vladimír No-
votný (SOCDEM). Celkově dojde 
v Kraji Vysočina k navýšení provo-
zu o zhruba 4,2 milionu najetých 

upravil. Na Velkomeziříčsku 
a Bystřicku například začal opět 
jezdit spoj z odpoledních směn 
z Velkého Meziříčí do Měřína. 
V oblasti Žďárských vrchů došlo 
k navýšení spojení mezi Novým 
Městem na Moravě a Žďárem nad 
Sázavou. Byla posílena návaznost 

kilometrů, ale díky veřejné soutěži 
a vybraným dopravcům kraj uspoří 
zhruba 33,5 milionu korun.

JANA KODYSOVÁ

na některá vlaková spojení a také 
zvýšena frekvence spojů na páteř-
ní trase mezi Jihlavou a Žďárem 
nad Sázavou. Také na Havlíčko-
brodsku se například zvýšil počet 
spojů mezi Ledčí nad Sázavou 
a Havlíčkovým Brodem.

Informační kanceláře
Ohledně změn jízdních řádů 

se lidé mohou nově informovat 
v otevřených informačních kan-
celářích v Chotěboři, Světlé nad 
Sázavou, Havlíčkově Brodě, 
Velkém Meziříčí, Novém Městě 
na Moravě, Žďáru nad Sázavou 
a Bystřicí nad Pernštejnem. Na 
konci března se k nim přidaly 
také kanceláře v Jihlavě a v Tel-
či. Cestující tu získají informace 
ohledně ceníku Veřejné do-
pravy Vysočiny a do budoucna 
tu seženou také předplatní 
jízdenky.

JANA KODYSOVÁ

Hejtman Kraje Vysočina Martin Kukla s generálním ředitelem společnosti ČSAD Autobusy České Budě-
jovice (BUSEM) Vladimírem Homolou na představování nových autobusů v Dopravním podniku města 
Jihlavy. FOTO: ČSAD AUTOBUSY ČESKÉ BUDĚJOVICE (BUSEM).

Střední stavební školu v Jihlavě 
čeká modernizace, která zlep-
ší podmínky pro výuku i sport. 
Krajští radní schválili projekt, jehož 
součástí bude nová tělocvična, 
venkovní hřiště a přednáškový sál. 
Cílem je vytvořit moderní zázemí 
odpovídající požadavkům 21. sto-
letí. Hlavním problémem školy je 
nevyhovující tělocvična v budově D. 
Zřizovatel proto plánuje postavit 
novou tělocvičnu na místě venkov-
ního hřiště, její střecha poslouží 
jako další sportoviště. „Nové 
prostory budou lépe využitelné pro 
školu i veřejnost, protože nabídnou 
oddělené sociální zázemí,“ vysvětlil 
náměstek hejtmana zodpovědný 
za majetek a investice Otto Vopěn-
ka (ANO 2011). Ve hře je také 

vybudování cvičebního sálu nad 
kotelnou. V místě původní tělocvič-
ny vznikne moderní přednáškový 
sál, který poslouží nejen škole, ale 
i veřejnosti, například pro akce Me-
zinárodního festivalu dokumentár-
ních filmů Ji.hlava. „Rekonstrukce 
se dotkne i učeben, kanceláří, šaten 
a odpočinkových zón, které by měly 
podpořit přirozené denní světlo 
a vytvořit příjemnější prostředí 
pro studenty i učitele,“ informo-
val radní pro oblast školství Pavel 
Franěk (ANO 2011). Projekt počítá 
také s úsporami energií a využitím 
obnovitelných zdrojů. Práce pro-
běhnou ve dvou etapách, především 
o letních prázdninách, aby neome-
zily výuku. 

EVA FRUHWIRTOVÁ 

Projekt Vysočina pečuje přináší 
každý měsíc zajímavé a inspira-
tivní rozhovory s osobnostmi na 
témata, která souvisejí se sociálně 
zdravotním pomezím Kraje Vyso-
čina. Každý se totiž jednou může 
ocitnout v situaci, kdy bude hledat 
radu při péči o blízkého, nebo bude 
sám potřebovat pomoci.

V jednom z posledních podcastů 
se v projektu zaměřili na velmi ak-
tuální a důležité téma současnosti 
– budoucnost zdravotnictví a jeho 
digitalizaci. Klára Jiráková, koor-
dinátorka IT projektů zaměřených 
na zdravotnictví v Kraji Vysočina, 
v rozhovoru srozumitelně vysvět-
lila, jak nové evropské nařízení 
o zdravotních datech usnadní 
přístup ke zdravotním informa-
cím a co to znamená pro pacienty 
i zdravotníky. Jaké výhody přinese 
digitalizace pacientům i lékařům. 
O co jednodušší bude výměna 
dokumentace mezi lékaři nebo 

jaké výhody přinese přeshraniční 
elektronický recept. Odpovědi 
nejen na tyto otázky přináší právě 
tento díl.

Projekt Vysočina pečuje 
dlouhodobě propojuje oblast 
sociálních a zdravotních služeb 
a jeho podcasty přinášejí praktic-
ké informace, zajímavé příběhy 
i odborné názory, které mohou 
pomoci široké veřejnosti, pečují-
cím osobám a všem, kteří se o tuto 
oblast zajímají.

Poslechněte si podcast s Klá-
rou Jirákovou i další inspirativní 
rozhovory na webu.

LENKA MIKLETIČOVÁ

↗www.vysocinapecuje.cz/podcasty

Podle radního Jiřího Horkého 
(ANO 2011) mohou školy podávat 
žádosti o zapojení od dubna. Pod-
pora se bude poskytovat formou 
dotace nebo příspěvku na provoz 
školních jídelen. 

Krajská samospráva tuto po-
moc organizuje už od roku 2016. 
Ve školních letech 2021–2023 se 
do projektu školního stravování 
zapojilo 65 školských zařízení. 
Potravinovou pomoc získalo 602 
dětí a skutečné čerpání dosáhlo 
přes čtyři miliony korun. „Oproti 
předchozím rokům se tak zvýšil 
počet podpořených dětí i objem 
finanční pomoci. Díky rozšíření 
programu očekáváme, že v dalších 
letech dosáhne podpory stravo-
vání ještě větší počet žáků,“ míní 
radní pro oblast sociálních věcí 
Jiří Horký. 

EVA FRUHWIRTOVÁ 

Rodiče mohou o podporu 
stravování požádat vedení 
školy. Ti na základě splnění 
podmínek rozhodnou 
o poskytnutí obědů pro dítě.

Podpora školního stravování pro 
děti z rodin ohrožených chudobou 
bude pokračovat i v dalších dvou 
školních letech. Nový projekt Po-
travinová pomoc dětem v sociální 
nouzi v Kraji Vysočina II. má získat 
financování ve výši přes třicet mi-
lionů korun, z toho devadesát pro-
cent pokryje Evropská unie. „Nově 
se podpora rozšíří i na děti rodičů 
pobírajících přídavky na dítě a žáky 
do osmnácti let. Očekáváme proto 
významné navýšení zapojených 
dětí,“ uvedl hejtman Kraje Vysoči-
na Martin Kukla (ANO 2011). 

i

Interiér nových autobusů, které vyjely na Jihlavsku. FOTO: ČSAD AUTOBUSY ČESKÉ BUDĚJOVICE

Podcasty jsou realizovány v rámci 
projektu Komplexní podpora v oblasti 
sociálně zdravotního pomezí,
reg. č. CZ.03.02.02/00/22_006/0001133 

Program zajistí obědy pro děti 
v mateřských, základních i střed-
ních školách, speciálních ško-
lách, konzervatořích, domovech 
mládeže a internátech. Rodiče 
mohou o pomoc žádat přímo ve 
školách. Podmínkou je doložení 
přídavku na dítě, humanitární 
dávky pro cizince s dočasnou 
ochranou nebo potvrzení o tíživé 
sociální situaci. 
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Podpora sportu je důležitá pro všechny
Nedávný Světový pohár v biatlonu v Novém Městě 
na Moravě opět ukázal, že pokud se spojí špičková 
organizace s kvalitním zázemím, dokáže Vysoči-
na přilákat nejen vrcholové sportovce, ale i tisíce 
nadšených fanoušků z celého světa. Vysočina Aréna 
začala vznikat v 80. letech minulého století. Postupné 
rozšiřování a modernizace s sebou sice přinesly 
i kritické hlasy, avšak díky nalezeným kompromi-
sům se podařilo vytvořit jeden z nejvýznamnějších 

Když politik něco říká a pak dělá pravý opak
Před 4 roky jsme byli při ustavujícím zasedání zastupitel-
stva napadáni opozičními zastupiteli (současné vedení 
kraje), že kumulujeme funkce starostů a radních. Do 
devítičlenné Rady Kraje Vysočina jsme byli tehdy zvoleni 
čtyři starostové měst a obcí. Postupně jsme starostovské 
pozice uvolnili a plně jsme se věnovali řízení našeho 
kraje. Při ustavujícím zasedání 4. 11. jsem připomněl 
nové radě, že na co minule sami poukazovali, tak nyní 
dělají pravý opak. Pokud jsou politici jen sběratelé 

Podněty ke sportu a volnému času jsou vítány 
Nedílnou součástí dobře fungující krajské samosprá-
vy jsou výbory, které jsou poradním orgánem Zastu-
pitelstva Kraje Vysočina. Obdobně je tomu u Rady 
Kraje Vysočina, která si pro podobné účely zřizuje své 
odborné komise. V rámci těchto platforem se nad 
řešením různých témat scházejí nominovaní odbor-
níci napříč politickým i celospolečenským spektrem, 

O konkrétní podpoře jihlavské ZOO
Jihlavská ZOO patří dlouhodobě k nejnavštěvova-
nějším turistickým cílům na Vysočině. Už v loňském 
roce Kraj Vysočina navýšil její finanční podporu na 
jeden milion korun. Peníze pomohly s dokončením 
generální opravy zastřešení africké vesnice Matongo. 
Letos Kraj Vysočina svou finanční podporu na můj 
návrh ještě posílí. Na běžné opravy expozic poputuje 

sportovních komplexů v Evropě, který hostí vrcholné 
sportovní akce a přispívá k rozvoji sportu i turistiky 
v regionu. Právě takováto smysluplná sportoviště 
si zaslouží velkou pozornost kraje. Jsem proto rád, 
že nové vedení pokračuje v systematické podpoře 
sportu. Vysočina dlouhodobě patří mezi špičku v ob-
lasti investic do sportovní infrastruktury. Díky této 
podpoře se modernizují a rozvíjejí sportoviště napříč 
celým regionem. Například v Třebíči budujeme uni-
kátní atletický tunel, který bude prvním svého druhu 
na Vysočině. Moderní tréninkové zázemí poskytne 
sportovcům z několika klubů ideální podmínky pro 
kvalitní zimní přípravu. Tunel nabídne sprinterskou 
rovinku a sektory pro skok daleký, skok vysoký, skok 
o tyči i vrh koulí. Tento projekt je významným krokem 
nejen pro rozvoj atletiky v regionu. Sport a zdravý 
životní styl jsou klíčovými pilíři zdravé společnosti 
a inspirací pro mladou generaci. Podpora kvalitní 
sportovní infrastruktury je proto důležitou investicí 
do budoucnosti nás všech.

funkcí a ještě na plné úvazky, tak to není dle mého ná-
zoru na 100 % veřejná služba pro lidi. Některé záležitosti 
vyplývající z náročné a zodpovědné funkce (pro někoho 
i více funkcí) se nedají dělat na plno a na dálku. Člověk, 
který hlásá hodnoty, zásady nebo pravidla, vypadá pro 
voliče v ten moment možná zajímavě i věrohodně, ale 
když se pak chová opačně, tak postupně ztrácí důvěru, 
autoritu, respekt a vliv. Starosta obce nikdy nemůže 
něco namlouvat svému sousedovi, nebo mu dokonce 
lhát. V tomto případě vždy platí, že jeho činy musí odpo-
vídat i jeho slovům. Starostu obce Police jsem vykonával 
28 let a 4 roky jsem měl jako radní ve své gesci majetek 
kraje. Jestli jste starosta, radní, hejtman nebo prezident, 
tak nemáte žádnou pracovní dobu a jste v této funkci 
24 hodin denně, 365 dní v roce. Nemůžete jen neustále 
mluvit, že jste tu pro lidi, a rozdávat jim dárečky, které si 
v důsledku zaplatí občané sami ze svých daní. Starosto-
vé jsou v každodenním kontaktu s občany, dobře znají 
jejich potřeby a ve složité, třeba i životní situaci jim vždy 
pomáhají.

kteří tuto činnost vykonávají ve svém volném čase. 
Povětšinou se jedná o velmi konstruktivní jednání 
s cílem najít společné řešení. V posledních únorových 
dnech se na svém prvním zasedání v tomto volebním 
období sešla i Komise pro sport a volný čas. Jsem rád, 
že se zde potkalo mnoho fundovaných osobností 
s velkou zkušeností jak z různých sportů, tak i z oblas-
ti organizace volného času dětí a mládeže. Tato komi-
se společně s jejím garantem, náměstkem hejtmana 
Mgr. Pavlem Fraňkem, bude hledat možnosti, jak 
vylepšit podporu sportu a volného času na Vysočině. 
Mnohá sportoviště a klubovny na území našeho kraje 
vyžadují obnovu. Někde je třeba vybudovat zcela 
nové chybějící zázemí. I v tomto by měl být náš kraj 
nápomocen v míře větší, než bylo doposud zvykem. 
Komise pro sport a volný čas také uvítá jakékoliv 
podněty z řad široké veřejnosti, které můžete zasílat 
mailem na zlesak.r@kr-vysocina.cz. 

opět milion korun a zároveň intenzivně jednám 
i o další mimořádné dotaci ve výši pět milionů korun. 
Tyto peníze by měly v ZOO sloužit k výměně herního 
prvku Archa, který už dosloužil. Zároveň naše peníze 
umožní rychlé opravy bezpečnostních sítí nad 
výběhy levhartů sněžných, kteří patří mezi největší 
chlouby jihlavské ZOO. Další část krajské dotace by 
měla podpořit rekonstrukci Haciendy Escondido a vy-
budování nových venkovních výběhů pro malé opice. 
A ještě k parkování... Jak jsem slíbil, velice vážně 
uvažujeme o finanční podpoře výstavby parkovacího 
domu v blízkosti ZOO. Na projektu chceme spolupra-
covat s městem Jihlava, které by mělo o jeho realizaci 
rozhodnout. Nové parkovací kapacity by jistě uvítali 
nejen návštěvníci ZOO, ale i lidé mířící do centra 
města. Co byste v souvislosti s jihlavskou ZOO změnili 
vy? Napište mi.

Betlémářství na Vysočině – tradice i současnost
Od útlého dětství žiji v Třešti, která se každoročně od vá-
nočních svátků do Hromnic promění v „město betlémů“. 
Už od adventu se těším na chvíle, kdy můžeme znovu 
obdivovat krásu betlémů v rodinách, v kostele sv. Kateři-
ny Sienské či na místním zámku. Právě skončená sezona 

opět potvrdila, jak silná je tato tradice, která v Třešti spo-
juje generace a činí naše město výjimečným. Betlémář-
ství ale žije i v dalších koutech Vysočiny. Ve Žďáře nad 
Sázavou, Humpolci, Pelhřimově, Velkém Meziříčí i Třebíči 
se pravidelně konají výstavy, které připomínají bohatství 
lidového umění i zručnost našich řemeslníků. A i zde 
a v okolí – byť v menším měřítku – vznikají nové bet-
lémy, které dokazují, že betlémářství na Vysočině stále 
žije a vyvíjí se. Zkušení řezbáři vychovávají své nástupce, 
starší betlémy oživují nové figurky. Cítím hrdost a úctu 
ke všem betlémářům, řezbářům a dobrovolníkům, 
kteří věnují betlémům svůj čas, um a srdce, a tak nám 
ostatním dávají každoročně možnost obdivovat jejich 
díla. Díky nim zůstává betlémářství na Vysočině živou 
a inspirující tradicí, kterou si musíme chránit a předávat 
dalším generacím. 

NÁZORY KRAJSKÝCH ZASTUPITELŮ

Pavel Pacal 
(Starostové pro Vysočinu)
zastupitel  
Kraje Vysočina

Karel Janoušek
(Společně se Starosty pro občany)
zastupitel  
Kraje Vysočina

Martin Kukla
(ANO 2011)
poslanec a hejtman  
Kraje Vysočina

Vít Kaňkovský
(KDU-ČSL)
poslanec a zastupitel 
Kraje Vysočina

Místo systému nově politické handlování
Smysluplně a efektivně hospodařit s veřejnými penězi 
není snadné. Když je jich nedostatek, panuje obecná 
nespokojenost s potřebou šetřit. Když je pokladna plná, 
nápady, jak je utratit, se jen hrnou. V obou případech 
je třeba mít dobrou strategii, která dokáže na situaci 
reagovat. K té patří vytyčené cíle a také transparentní 
systém financování, který bude garantovat rovný 
přístup pro žadatele. Bohužel současné vedení kraje 
již v minulosti často navrhovalo, jak utrácet peníze 

Bezpečně ve školách
Po nedávných útocích mladistvých v Hradci Králové 
a Rudolfově nejen média znovu nastolují téma bezpeč-
nosti dětí na školách. Nejde přitom jen o použití zbraní 
vůči dospělým, ale stále víc je zmiňována i šikana nebo 
sebepoškozování. V období let 2019–2024 vzrostl 
počet registrovaných trestných činů páchaných dětmi 
o 23 %, v roce 2019 to bylo 589 skutků, v roce 2024 už 

individuálně, a nejednou kritizovalo zavedený systém, 
který s respektem ctil územní strukturu i samosprávné 
členění kraje. Individuální posuzování bylo dosud vždy 
výjimkou, jehož zdůvodnění si vyžadovalo nejen širokou 
politickou shodu napříč zastupitelstvem, ale především 
jedinečnost účelu s vysokou přidanou hodnotou nebo 
zřejmý nadregionálním přínos. Dotační systém byl jasný, 
předvídatelný a spravedlivý. Důkazem mohou být hned 
dva úspěšné programy na podporu sportovní infrastruk-
tury. Nová rada kraje však již po pár měsících dokazuje, 
že s takovým přístupem spíš nepočítá a rozhodujícím 
faktorem bude hlavně lobbistický vliv a politické hand- 
lování. Jak jinak si vysvětlit rozhodnutí rady kraje o po-
skytnutí zcela nesystémové dotace na parkovací dům 
jednoho z bývalých okresních měst ve výši 75 milionů 
korun, který nebude pro Kraj Vysočina plnit absolutně 
žádnou službu a je záležitostí ryze místního charakteru. 
Zjevně začíná platit, že peníze díky úsporám z minulého 
období jsou, tak proč neposlat politicky spřízněným 
komunálním politikům nějaké miliony? 

dokonce 724. Zvýšil se počet dětí stíhaných za násilnou 
kriminalitu o 26 %, v roce 2019 to bylo 920 dětí, v roce 
2024 už 1 159. A děsivá je statistika sebevražd, kdy se 
v roce 2023 pokusilo vzít si život 176 osob mladších 
18 let, čísla za rok 2024 jsem na stránkách ČSÚ nenašel. 
Je snadné odsoudit společnost, migraci, vliv televize, 
počítačových her či sociálních sítí, přílišnou zane-
prázdněnost rodičů zvyšujícími se nároky, které na ně 
klade zaměstnání..., ale je to řešení? Bohužel pokud si 
nechceme zvykat, že podobné útoky a násilí začnou 
být běžné, musíme začít u sebe. Od výchovy v rodině, 
budování pozitivního vzoru přes zdravý životní styl, 
pestrou zájmovou činnost dětí ve volném čase až po 
prevenci násilí ve společnosti s využitím vlivu školy 
a médií. Bohužel nás zřejmě čeká i posilování bezpeč-
nostních opatření ve školách, protože změna přístupu 
– a myšlení – tak rychlá nebude. A medializace násilí 
většinou vyzývá k následování...

Miloslav Vrzal
(Stačilo!)
zastupitel  
Kraje Vysočina

Motorky, sklo i fotografie.  
Muzea a galerie v kraji rozšiřují své sbírky

Krajská muzea a galerie mohou letos naku-
povat do svých sbírek za 1,5 milionu korun. 
Jde o peníze na mimořádnou akviziční čin-
nost, které schválili krajští zastupitelé v roz-
počtu na rok 2025. Oproti loňskému roku se 
částka navýšila o tři sta tisíc korun. Peníze si 
rozdělily Galerie a muzeum Vysočiny  
Havlíčkův Brod, Muzeum Vysočiny Pelhři-
mov a Oblastní galerie Vysočiny v Jihlavě. 

„Galerie a muzeum Vysočiny Havlíčkův 
Brod plánuje pořídit plastiky od sklářského 
výtvarníka Jaroslava Svobody, Muzeum 
Vysočiny Pelhřimov dva motocykly pro 
expozici na hrad Kámen a Oblastní galerie 

Radek Zlesák
(ANO 2011)
zastupitel  
Kraje Vysočina 

Vítězslav Schrek
(Společně se Starosty pro občany)
zastupitel  
Kraje Vysočina

Vysočiny v Jihlavě své sbírky rozšíří o deset 
originálních fotografií a sochařskou instalaci 
kombinovanou s novými médii, která vznikla 
v průběhu rezidence francouzských umělců 
v Telči,“ informoval radní Kraje Vysočina 
pro oblast kultury, památkové péče, cestov-
ního ruchu a mezinárodních vztahů Miloš 
Hrůza (ANO 2011). 

Kraj Vysočina podporuje akviziční činnost 
svých muzeí a galerií každoročně. Od roku 
2016 bylo na nákupy sbírkových předmětů 
poskytnuto z krajského rozpočtu už dvanáct 
milionů korun.

JANA KODYSOVÁ

Své sbírky rozšíří také hrad Kámen, do expozice motocyklů přibudou dva nové stroje. FOTO: ARCHIV HRAD KÁMEN
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Poznej Vysočinu.  
První tři místa obsadili chlapci

Zelená železnice na Vysočině s elektrickými vlaky

Nové baterio-elektrické vlaky Českých drah. ILUSTRAČNÍ FOTO: ČESKÉ DRÁHY

V půlce března se uskutečnil 
už patnáctý ročník vědomostní 
regionální soutěže Kraje Vysočina 
Poznej Vysočinu. Nejlépe si s tes-
tem poradili tři žáci devátých tříd, 
které za několik dní čekají přijí-
mací zkoušky na střední školy.

Tři nejlepší účastníci vědomostní soutěže Poznej Vysočinu. Zleva druhý David Hejkal, vítěz Mikuláš Klusá-
ček a třetí Zdeněk Chaloupka. FOTO: KRAJ VYSOČINA

Vítězem krajského kola sou-
těže se stal Mikuláš Klusáček ze 
ZŠ Chotěboř, Smetanova. Zvládl 
nejlépe a rychle zodpovědět třicet 
položených testových otázek, test 
odevzdal s jedinou chybou. Soutě-
že se zúčastnilo 150 žáků druhého 

stupně ze 75 přihlášených škol, ka-
ždá škola mohla vyslat do soutěže 
nejlepší dívku a nejlepšího chlapce, 
kteří uspěli ve školním kole.

Čtyřicet nejlepších z krajského 
kola se může těšit na pozná-
vací výlet do Prahy. „Pozvali 
jsme nejúspěšnější řešitele na 
celodenní výlet 16. května do 
Prahy s lákavou komentovanou 
prohlídkou prostor Poslanec-
ké sněmovny, procházkou po 
Vyšehradě spojenou s atraktivní 
únikovou hrou a projížďkou 
historickou tramvají,“ prozradil 
hejtman Kraje Vysočina Martin 
Kukla (ANO 2011). Tři absolutní 
vítězové získali od kraje moderní 
mobilní telefony.

Výsledky krajského  
kola soutěže  
Poznej Vysočinu 2025
1. Mikuláš Klusáček,  

ZŠ Chotěboř, Smetanova
2. David Hejkal,  

ZŠ a MŠ Habry
3. Zdeněk Chaloupka,  

ZŠ Velké Meziříčí, Sokolovská
JANA KODYSOVÁ

Přihlaste svou obec do soutěže Vesnice roku 2025
Obce mají opět šanci ukázat, co je 
dělá výjimečnými. Soutěž Vesnice 
roku 2025 odstartovala a přihláš-
ky jsou otevřené do 30. dubna. 
Může se zapojit každá obec, městys 
nebo menší město s maximálně 
7 500 obyvateli. Soutěž pomáhá 
zviditelnit aktivní komunitní život, 
zachovávat tradic i rozvíjet veřejný 
prostor. 

Letošní ročník přináší několik 
novinek. Bílá stuha, která dříve 
oceňovala práci s mládeží, se nyní 
zaměřuje i na prorodinnou politiku 
a podporu seniorů. Obce mohou 
získat nejen prestižní ocenění, ale 
i zajímavé finanční odměny, které 
pomohou s dalším rozvojem. 

Na semináři v obci Smrčné, 
loňském vítězi krajského kola, 
starostové v polovině března sdíleli 
své zkušenosti a podělili se o tipy, 
jak nejlépe uspět. Podle náměstka 
hejtmana pro regionální rozvoj 

Jiřího Pokorného (ANO 2011) sou-
těž není jen o vítězství, ale hlavně 
o tom, jak ještě více tmelit místní 
komunitu a ukázat, že venkov žije. 

Přihlášky se podávají elektro-
nicky a hodnocení obcí proběhne 

během května a června. Vítěz kraj-
ského kola bude vyhlášen 1. srpna. 
Soutěž, která vznikla v roce 1995, 
už téměř třicet let ukazuje, že český 
venkov má co nabídnout. 

EVA FRUHWIRTOVÁ 

Kraj Vysočina
Květnová výzva 
1. – 31. 5. 2025

Přijměte 
Květnovou výzvu!

dopracenakole.cz 

Zapojit se můžete 
v celém Kraji Vysočina
Vyhrajte parádní koloběžku Kostka

Přihlášky přijímáme od 24. února do 15. dubna 2025 
prostřednictvím online formuláře na našem webu 
www.doavysocina.cz

Přidejte se, těšíme se na vás! 

Do budoucna se na tratích po 
Vysočině bude prohánět více vlaků 
poháněných elektřinou. Kraj Vy-
sočina připravuje zadávací řízení 
na drážního dopravce pro období 
od prosince 2029. V něm požaduje 
sedm elektrických vlaků a osm 
baterio-elektrických vlaků. 

S financováním by měl pomo-
ci Modernizační fond, ale ten už 
nyní eviduje dvojnásobný převis 
žádostí. Není proto jisté, že Kraj 

Vysočina uspěje. Projektové zámě-
ry musí být odevzdané do konce 
května 2025. Pokud projekt Zelené 
železnice na Vysočině podpoří, 
žadatelem a příjemcem dotace 
bude drážní dopravce, který vzejde 
ze zadávacího řízení na nového 
dopravce s provozem od prosince 
2029.

„Elektrické jednotky budou 
jezdit na trati v relaci Hlinsko v Če-
chách – Havlíčkův Brod – Jihlava 

– Telč – Slavonice, která má být do 
roku 2029 elektrizovaná. Baterio-
-elektrické vlaky využijeme jako 
náhradu dieslových například ze 
Zruče nad Sázavou do Havlíčkova 
Brodu, z Humpolce do Nového 
Města na Moravě a z Velkého 
Meziříčí do Žďáru nad Sázavou,“ 
přiblížil náměstek hejtmana pro 
oblast dopravy Vladimír Novotný 
(SOCDEM).

JANA KODYSOVÁ

Hlaste se. Regionální producenti 
mohou vystavovat na Zemi živitelce

Na tradiční národní výstavě Země 
živitelka v Českých Budějovicích 
nebude ani letos chybět stánek 
Kraje Vysočina s vybranými regio-
nálním produkty. Oblíbená akce, na 
kterou loni přijelo téměř 130 tisíc 
návštěvníků, se v letošním roce 
koná v termínu od 21. do 26. srpna.

Producenti z Vysočiny, kteří 
by se chtěli na výstavě prezento-
vat v krajském stánku, se mohou 
hlásit už nyní. Podmínky jsou 
jednoduché. „Vystavovatel nebude 

hradit žádné poplatky za účast, 
pouze si přiveze své výrobky, 
které bude prodávat po celou dobu 
výstavy, a zajistí si také obsluhu 
stánku,“ popsal radní pro oblast 
zemědělství Pavel Řehoř (ANO 
2011). 

Zájemci o účast na výstavě se 
mohou hlásit do 31. května u Jitky 
Merunkové na telefonu 724 650 
171 nebo u Evy Noskové na čísle 
734 694 492.

JANA KODYSOVÁ

Země živitelka. Výstava s tradicí, kde mají regionální producenti možnost představit a prodávat své vý-
robky. FOTO: ARCHIV VÝSTAVIŠTĚ ČESKÉ BUDĚJOVICE

Loňský vítěz krajského kola, obec Smrčná na Jihlavsku. FOTO: ARCHIV SOUTĚŽE

VIDEO NA WEBU
novinykrajevysocina.cz
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Jihlava – Jak se recykluje elektroodpad? Jaké cenné suroviny 
lze získat ze starých spotřebičů? Odpovědi na tyto otázky hle-
dají školáci z celé České republiky, kteří již každoročně navště-
vují recyklační závod Enviropol v Jihlavě. Jen v loňském roce se 
exkurzí zúčastnilo 2 200 dětí z různých škol napříč republikou.

Exkurze jsou součástí environmentální osvěty, kterou se Envi-
ropol dlouhodobě snaží podporovat. Během exkurze školáci na 
vlastní oči vidí, jak se již nepotřebné spotřebiče mění v surovi-
ny pro další využití. Prohlídka začíná v místě, kam jsou sváže-
ny vysloužilé elektrospotřebiče – především drobné vysloužilé 
elektrozařízení jako mobilní telefony, notebooky, tablety, slu-
chátka a další. Děti se dozvědí, že spotřebiče se nejprve předtří-
dí ručně a poté putují do  speciálního drtiče, který je rozmělní 
na menší části. V dalších fázích se materiály třídí pomocí mag-
netických separátorů a dalších moderních technologií. Ze sta-
rých zařízení se tak získává například měď, hliník, železo nebo 
plasty, které se následně zpracovávají a využívají při výrobě no-
vých výrobků. V závěru exkurze mají děti možnost diskutovat 
s odborníky na recyklaci a klást jim otázky. Dozvídají se, jak 
mohou sami přispět ke snížení odpadu a proč je důležité starou 
elektroniku správně odevzdávat na sběrná místa.

Exkurze jsou zdarma a oblíbené nejen mezi školami, ale i mezi 
samotnými dětmi, které si často odnášejí silný zážitek. Spo-
lečnost Enviropol v této aktivitě pokračuje i v tomto roce, aby 
motivovala mladou generaci k odpovědnému přístupu k život-
nímu prostředí.

Enviropol znovu otevírá dveře školákům: Závod loni navštívilo přes dva tisíce dětí
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VOZÍKY SELVO - VAŠE BEZSTAROSTNÁ JÍZDA

SERVIS – PŘEDVEDENÍ ZDARMA 
–  REPASE BATERIÍ

ELEKTROKOLA CRUSSIS, LECTRON, PELLS, SKUTRY A MOTO SYM, SWM, KENTOYA, KEEWAY

Fritzova 4, Jihlava, 
Prazska 3807, Havlíčkův Brod

parkování před prodejnou zdarma
www.elektrokola-skutry.cz

Selvo 41000 
CENA 49 990 Kč
dojezd 60 km
rychlost 25 Km/h

Selvo i4500
CENA 24 990 Kč
dojezd 60 km
rychlost 25 Km/h

Selvo 31000 
CENA 39 990 Kč
dojezd 60 km
rychlost 25 Km/h

Epower Nova M4 
CENA 39 990 Kč
dojezd 100 km
rychlost 25 Km/h

Selvo 4810
CENA 49 990 Kč
dojezd 60 km
rychlost 25 Km/h

JIŽ OD 
2010 

možnost  

dotace    

15 000 Kč 

AKCE 

doprava a  

krycí plachta 

zdarma 

KOD 007

INFOLINKA: 737 007 875 - PORADENSTVÍ

* LiFePO4 – VYNDAVACI   
LITHIOVÉ BATERIE

*(LiFePO4) *(LiFePO4)

*(LiFePO4) *(LiFePO4)

*(LiFePO4)
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y y 

prodejna@destila--ssllaavvkkoovv.cz
+420 736 680 101 
www.destila-slavkov.cz

Pro bližší informace 
o školeních v roce 2025
nás prosím kontaktujte

Hledáme partnery
z oboru topenářství
pro instalace a údržbu
plynových kotlů
Destila.

Linhai 370 Promax Linhai 500 Promax Linhai 650L Promax EPS

114 989,90 Kč s DPH

154 990 Kč s DPH
96 990 Kč s DPH

Prodejna STIHL Brtnice, nám. Svobody 254, 588 32 Brtnice, tel.:  777 743 410

JEDINEČNÉ ČTYŘKOLKY LINHAI PROMAX KOUPÍTE U NÁS. 

www.zeleny.cz

 Víme, co prodáváme.
 Čtyřkolku můžete mít doma už za pár dní.
 Čtyřkolka od nás je připravená k jízdě.
 Pomůžeme vám vybrat model dle vašich potřeb.

PROČ KOUPIT ČTYŘKOLKU U NÁS?
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OVOCNÁ A RŮŽOVÁ 
ŠKOLKA ŠŤASTNÝCH

NABÍZÍ PRO JARNÍ PRODEJ

jabloně, hrušně, třešně, višně, renklódy, 
švestky,  meruňky, broskvoně, rybízy, angrešty,   

maliníky, ostružiníky, malinoostružiníky, 
muchovníky, brusinky, kanadské borůvky, 
rakytníky, vinnou révu, růže keřové, růže 

stromkové, rhododendrony, azalky, jehličnany, 
okrasné keře, thuje na živé ploty, skalničky, 

trvalky, trávy a zeminu.

Prodejní doba: 
po-pá 8–16, so 8–12 hodin

Ovocná a růžová školka Šťastných
Hněvkovice – Nová Ves 2

584 01 Ledeč nad Sázavou
tel.: 604 360 546, 604 408 336
e-mail: skolka.stastny@wo.cz

www.skolka-stastny.cz
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VÝKUP  
OBRAZŮ
- OBRAZY RŮZNÝCH NÁMĚTŮ A MOTIVŮ
- STARÉ I MODERNÍ UMĚNÍ
- OLEJOMALBY, GRAFIKY, LITOGRAFIE
- SOLIDNÍ A DISKRÉTNÍ JEDNÁNÍ
- PLATBA V HOTOVOSTI
- PO TELEFONICKÉ DOMLUVĚ PŘIJEDU OSOBNĚ

Tel.: 724 033 733, p. Adámek, www.obrazy-adamek.cz

DOBŘE ZAPLATÍM 
ZA TATO KŘESLA 
A TUTO STĚNU

tel. 608 081 696
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NAKUPTE 
LEVNĚJI

Od 1. 1. 2024 
změny sazby DPH 

a ZVÝŠENÍ CENY o 6 %.

DOPRAVA ZDARMA

TVRDÉ DŘEVO 
– nesušené
polínka 50 cm  1 340 Kč
polínka 33 cm  1 390 Kč
polínka 25 cm  1 490 Kč
MĚKKÉ DŘEVO – nesušené
polínka 50 cm  1 000 Kč
polínka 33 cm  1 050 Kč
polínka 25 cm  1 100 Kč

TVRDÉ DŘEVO – suché
Polínka 50 cm nebo 33 cm  1 950 Kč
Cena je uvedena za 1PRMS (prostorový metr 
sypaný) vč. DPH. Odběrné množství 5-20 PRMS.
METROVKY SKLÁDANÉ:
Tvrdé dřevo  1 750 Kč
Tvrdé suché dřevo  2 400 Kč
Měkké dřevo 1 300 Kč
Cena je uvedena za 1PRMR (prostorový metr 
rovnaný) vč. DPH. Odběrné množství 10 PRMR.

+420 739 572 972
objednavky@drevohabrovany.cz www.drevohabrovany.cz

AKČNÍ SLEVA
NA SUCHÉ PALIVOVÉ DŘEVO!

DOPRAVA ZDARMA 
CENÍK PLATÍ DO VYPRODÁNÍ ZÁSOB

TVRDÉ DŘEVO SUCHÉ – vhodné k okamžitému topení
Štípaná polínka 33 cm nebo 50 cm  1 950 Kč / 1 sypaný metr
Štípaná polena 1 m  2 400 Kč / skládaný metr
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Libor VRBICKÝ

Inzerci v těchto novinách  
pro vás zajistí:

l.vrbicky@regvyd.cz
720 105 401
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Biatlon bavil Vysočina Arenu. 
Dorazilo téměř 90 tisíc diváků

AI asistent pan Jeřábek.  
Seznamte se 

Vysočina v pohybu mění termín,  
letos bude poprvé v září

Krajský úřad má „nového úřed-
níka“. Jmenuje se pan Jeřábek 
a nikdy si nevezme dovolenou. Ne-
potřebuje obědovou pauzu 
a na otázky odpovídá 
ve dne v noci. V pra-
xi jde o virtuál-
ního asistenta, 
který prochází 
testováním 
v rámci pilotní-
ho provozu.

Pan Jeřábek 
není jen obyčejný 
chatbot. Pomáhá 
lidem lépe se orien-
tovat na webu kraje 
a v jeho informačních 
systémech. Odpovědi čerpá 
z vlastních databází, takže by měl 
být přesnější a bezpečnější než 
běžné online modely. 

Název „Jeřábek“ odkazuje na 
krajinu Vysočiny i na snahu tvůr-
ců, aby byl asistent srozumitelný 

a užitečný. Informatiky teď čeká 
dolaďování jeho odpovědí pod-
le toho, jak s ním budou lidé 

komunikovat. 

Jak si popovídat 
s Jeřábkem? 

Zkusit ho mů-
žete hned. Stačí 
otevřít krajský 
web a v pravém 
dolním rohu 
najdete jeho 

kreslený portrét. 
Tam mu můžete 

položit první otáz-
ku – třeba jaké počasí 

je na Vysočině nebo kde 
a do kdy můžete hlasovat 

pro Skutek roku. Pan Jeřábek je 
teprve v pilotním provozu, takže se 
postupně učí a zlepšuje. 

EVA FRUHWIRTOVÁ 

Pravidelná akce Vysočina v pohybu 
se v letošním roce bude konat v no-
vém termínu. Místo dubnového 
týdnu si milovníci sportu mohou 
v kalendáři zaškrtnout týden od 
8. do 14. září 2025. 

„Po konzultaci s provozovateli 
sportovišť i sportující veřejností 
jsme přistoupili ke změně termínu 
konání. Stejně jako v minulosti 
bude včas otevřena registrace part-
nerských sportovišť,“ sdělil náměs-
tek hejtmana Kraje Vysočina pro 
oblast školství, mládeže a sportu 
Pavel Franěk (ANO 2011).

Vysočina v pohybu je osvěto-
vá akce, ve které provozovatelé 
sportovišť, kteří se do akce zapojí, 

Do akce se pravidelně v Kraji Vysočina zapojuje několik desítek provozovatelů a majitelů sportovních 
areálů. FOTO: JANA KODYSOVÁ

KDY BUDE VEŘEJNOST MOCI SPORTOVAT?

Časy vyhrazené v termínu 8. až 14. září na vybraných sportovištích  
pro veřejnost:
pondělí až pátek – od 16.00 do 21.00 hodin
sobota a neděle – od 9.00 do 12.00 a od 15.00 do 20.00 hodin

Plné tribuny, nadšení fanoušci, 
rozlučka legendárních norských 
bratrů Böových a neskutečné 
sportovní výkony. Lepší zakon-
čení jarních prázdnin si Vysočina 
nemohla přát. Vysočina Arena 
v Novém Městě na Moravě hostila 
ve dnech 6. až 9. března osmé kolo 
Světového poháru v biatlonu.

Čtyřdenní kolotoč závodů na-
vštívilo přes 86 tisíc diváků. O tom, 
že se chtějí závodu s jedinečnou 
atmosférou zúčastnit všichni 
biatlonisté, svědčí návrat Markéty 

Davidové po vleklém zranění na 
závod ve sprintu. 

„Diváci na Vysočině jsou nej-
lepší na světě. Musím ocenit práci 
organizátorů, kteří závody zvládli 
perfektně připravit navzdory jar-
nímu počasí a vysokým teplotám,“ 
vyjádřil se hejtman Kraje Vysočina 
Martin Kukla (ANO 2011). 

Nové Město na Moravě se 
zařadilo mezi stabilní organizátory 
světových pohárů, do kolotoče se 
pravidelně zapojí i v dalších pěti 
letech. „V příštím roce přijedou 

závodníci otestovat formu těsně 
před olympijskými hrami v termínu 
od 22. do 25. ledna 2026,“ sdělil 
náměstek hejtmana Kraje Vysočina 
pro oblast školství, mládeže a spor-
tu Pavel Franěk (ANO 2011). 

Kraj Vysočina připravil pro 
fanoušky ve Vysočina Aréně dopro-
vodný program ve svém promosta-
nu. Diváci si vyzkoušeli biatlono-
vou střelnici, soutěžili o zajímavé 
ceny a bavili se s maskoty kraje 
a promotéry.

JANA KODYSOVÁ

Biatlonový stánek v Novém Městě na Moravě zaplnili začátkem března fanoušci z celého světa. Viděli rozlučku legendárních norských bratrů Böových, fotili se 
se závodníky nebo si vyzkoušeli biatlonovou střelnici na stánku Kraje Vysočina. FOTO: MICHAL MAŠEK (5X)

Jihlavské muzeum slaví 130 let
Muzeum Vysočiny Jihlava si letos 
připomíná hned dvě významná vý-
ročí. „První muzeum ve městě bylo 
otevřeno 23. června 1895. A záro-
veň uplynulo dvacet let od vzniku 
samostatného archeologického 
oddělení,“ uvedl krajský radní pro 
kulturu Miloš Hrůza (ANO 2011). 
K této příležitosti vznikla výstava 
Muzeum ve městě – město v mu-
zeu, která návštěvníkům přibližuje 
propojení muzea a dění ve městě 
během celých 130 let.

Výstava, kterou je možné navští-
vit až do konce letošního června na 
Muzejní půdě, ukazuje osobnosti, 
regionální události i každodenní 
život muzea. Nechybí ani úsměv-
né momenty – například krabice 
od banánů jako symbol muzejní 
praxe nebo připomínka, že první 
supermarket v Československu byl 
otevřen právě v Jihlavě.

Část expozice je věnována 
archeologii. Oddělení vzniklo 
1. července 2005. Pracovníci 

muzea zdokumentovali stovky 
lokalit na území kraje a shromáž-
dili více než 320 000 sbírkových 
předmětů.

Oslavy výročí ale výstavou 
nekončí. Muzeum chystá další 
akce a připomíná i svůj současný 
význam – se svými pobočkami 
v Telči, Třešti a na hradě Roštejn 
je největším muzeem v kraji a od 
roku 2019 je zapsáno na seznam 
výzkumných organizací.

EVA FRUHWIRTOVÁ 

poskytnou veřejnosti volné hodiny 
zdarma. Lidé si tak budou moci 
vyzkoušet různorodé sporty. 
Cílem je podpořit zájem o zdravý 
pohyb široké veřejnosti. Sportovi-
ště musí splnit požadované pod-
mínky. Jde například o minimální 
kapacitu či počet nabízených 
volných hodin. 

Rezervační formulář pro part-
nerské provozovatele vnitřních 
sportovišť bude na webových 
stránkách vysocinavpohybu.cz 
otevřen od 1. do 24. srpna 2025 
společně s přesnými pravidly.

JANA KODYSOVÁ

↗www.vysocinavpohybu.cz

↗www.kr-vysocina.cz


